
Conditia debutului 
� 

Şcoala de teatru - loc unde asimilarea tradiţiei se combină, în 
proporţii diferite, cu stimularea noului - este în mod firesc 
interesată de conditia debutului, de modul în care tinerii artisti ' ' 

reuşesc să facă dovada calităţilor ce au justificat admiterea lor 
în şcoală şi absolvirea acesteia. Şi, pentru că evoluţia tinerilor 
artişti este o preocupare constantă a revistei noastre, a fost 
firească invitaţia adresată nouă de a participa la dezbaterea 
dedicată acestui subiect şi organizată în săptămâna "Uşilor 
deschise" de la U.N.A.T.C. Este greu de făcut o sumă a expe
rienţelor diferite şi s-a dovedit încă o dată că "excepţia bate 
regula". Reproduce.m fragmente semnificative din discuţie, cu 
promisiunea de a reveni asupra problemelor aparent cola
terale (cum a fost, de exemplu, studierea scenografiei), dar 
esenţiale pentru evoluţia artei scenice. Dezbaterea a fost mo
derată de regizorul Valeriu Moisescu şi dramaturgul Dumitru 
Solomon. Am reţinut intervenţiile următorilor participanţi: Felix 
Alexa, Vasile Nedelcu, Ion Mircioagă, Şerban Puiu, Ludmila 
Szekely Anton, Theodora Herghelegiu (regizori şi, unii dintre ei, 
cadre didactice), Corneliu Dumitriu, Marian Popescu, 
Magdalena Boiangiu, Ludmila Patlanjoglu, Marina Constan
tinescu, Elisabeta Munteanu (critici şi, unii dintre ei, cadre 
didactice), Marius Florea-Vizante, Vlad Zamfirescu (actori), 
Erwin Simselson (student la Regie). 

intrebări 

Valeriu Moisescu: În 1998, l a  
Academia Experimentală a Teatrelor 
de la Paris, condusă de George Banu, 
discuţia despre condiţia debutului a 
durat trei zi le. Noi nu ne putem 
întinde atât de mult, dar am vrea să 
cunoaştem cât mai mu lte d intre 
opinii le dumneavoastră, a le  celor 
care au debutat în ultimii zece ani. Au 
fost invitaţi la această discuţie, ca 
martori sau participanţi, oameni de 
teatru, profesori şi studenţi din şco
l i le de teatru particulare, care au 
ocazia de a vedea şi, eventual, de a 
se compara cu ce se întâmplă aici. 
Absenţa d irectorilor de teatru, nu 
numai la "Uşile deschise", dar şi la 
"Gala absolventilor", tine de un 
fenomen mai greu de explicat. Noi 
am sperat că vom putea faci l ita, pen
tru cei din afară, cunoaşterea acti
vităţii noastre, dar şi că vom putea 
deschide alte uşi pentru cei care se 
află înăuntru. Vă propun câteva căi 
de reflecţie: debutul - naşte.re şi 
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ieşire din obscuritate; constituirea 
unei echipe - forţa şi fragil itatea ei, 
spiritul de echipă, problema liderului; 
apariţia unor înjghebări teatrale 
(eclectismul artistic, atracţia înspre 
forme h ibride - teatrul-eseu sau 
teatrul experimental). O altă latură a 
discuţiei poate avea în vedere para
metrii economici: probleme de pro
ducţie, strateg i i  de supravieţuire, 
recursul la texte clasice sau contem
porane etc. Putem discuta apoi 
despre inventarea unor structuri pro
prii, căutarea unui teritoriu ( loc) 
teatral - aici se poate include şi 
debutul unor institutii teatrale care 
au apărut după 19S9, cum a fost 
teatrul condus de Valeria Seciu, care 
a avut câteva spectacole interesante 
şi apoi a dispărut -, despre debutul în 
teatre instituţionalizate şi despre cel 
al unor echipe teatrale. Ar mai fi de 
discutat şi despre cine sprijină un 
debut, despre apartenenţa la o ge
neraţie care trebuie să lucreze împre
ună, despre mass-media, despre rolul 
şcoli lor de teatru şi a l  UNITER, despre 

o politică de susţinere şi promovare a 
debuturilor, despre rolu l  critic i i  
teatrale. Nu vom putea epuiza toate 
aceste teme; le-am oferit însă ca 
repere în discuţie. 
Dumitru �olomon: Aş adăuga câteva 
întrebări. In ce măsură intră şcoala în 
consonanţă sau în. contradicţie cu 
realitatea teatrală? li pregăteşte ea 
pe absolvenţi pentru ca aceştia să 
poată debuta în acord cu ceea ce au 
câştigat în timpul studiilor? Nu tre
buie să se facă unele compromisuri 
cu real itatea? Vreau să vă citesc ceva 
dintr-un număr al revistei "Dilema" 
avân<;l ca temă "Cum îţi faci un nume 
în lumea artelor". Adrian Bratfanof
director de programe la Teatrul  Act
spune: "Un tânăr actor care este 
implicat în spectacole independente 
trebuie să dea dovadă de o mare 
flexibi l itate în a accepta compro
misuri". E drept că el se referă la un 
anumit tip de compromisuri: "Să 
joace fără a fi plătit sau să fie plătit 
mai puţin decât în teatrul  de stat. 
Majoritatea tinerilor actori acceptă 
astfel de compromisuri, pentru că 
sunt foarte mulţi care reuşesc prin 
rolurile interpretate în spectacolele 
independente să fie remarcaţi şi 
apreciaţi de publ ic, de critică, să ia 
premii la festivaluri ... ". Merită să ne 
întrebăm dacă suntem pregătiţi să 
ne confruntăm cu realităţile societăţii 
noastre, cu puternicul val de anticul
tură, cu manifestările dezastruoase 
pentru cultură, dacă la vârsta debu
tului se poate face faţă acestui val, 
dacă afirmarea trebuie să treacă prin 
compromisul de a nu fi plătit cum se 
cuvine sau deloc şi prin compromisul 
impus de nevoia de a trăi, care 
înseamnă uneori să faci altceva decât 
meseria pentru care te-ai pregătit în 
timpul şcolii. Până în '90, absolvenţii 
şcolii de teatru aveau un drum foarte 
precis: li se dădeau repartiţii, mer
geau într-un teatru, stăteau acolo cât 
stăteau şi, după aceea, majoritatea 
trăgeau spre Bucureşti, pentru că aici 
erau Televiziunea, Radioul, mu lte 
teatre şi o serie de alte avantaje. 
Acum nu mai există nici avantajele, 
nici dezavantajele sistemului vechi 
de repartiţii. Cum ne descurcăm, în 
absenţa ţintei pe care am învăţat să o 
vizăm în timpul şcolii? Actorii care fac 
reclamă la detergenţi, regizorii care 
fac a ltceva decât ceea ce au fost 
învăţaţi - diverse munci in televi-
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ziune, regie de platou, regie tehnică 
etc. - cum simt ei apăsarea acestor 
realităţi ostile aspiraţiilor din şcoală? 
La o masă rotundă organizată de 
revista "Scena" s-a spus de către pro
fesorii de la Teatrologie că nici un 
absolvent al acestei secţii nu a rămas 
fără slujbă. Este bine să asigurăm, 
prin diverse mijloace, slujbe acestor 
oameni? Sau e important ca ei înşişi 
să-şi găsească un loc în societate, să 
se poată afirma, să poată arăta ceea 
ce ştiu, să poată face de la început 
dovada talentului? 

Pe vremea mea._ 
Felix Alexa: Eu am prins în şcoală doi 
ani înainte de '89 şi doi după, o 
perioadă de tranziţie destul de 
şocantă pentru noi toţi cei care eram 
în momentul acela în şcoală. Am 
ţinut să debutez la "Casandra", 
împreună cu actorii din generaţia 
mea; am crezut, atunci, în "Ca
sandra". Am debutat în 1991, cu Pe 

cheiul de vest, alături de actori din
tre care mulţi au devenit apoi 
cunoscuţi: Marius Stănescu, Cristian 
Iacob, Cătălina Mustaţă, Irina Movilă, 
Florin Piersic jr., Ozana Oancea. 
Acesta a fost şi debutul lrinei 
Solomon şi al lui Dragoş Buhagiar -
era pentru prima dată când lucrau 
într-un teatru şi prima dată când 
lucrau cu mine, ceea ce a continuat 

apoi câţiva ani. Pentru noi toţi a fost 
foarte importantă ace�stă "erupţie" 
în lumea teatrală. In condiţiile 
actuale, un debut se desfăşoară sub 
presiunea străzii şi a crizei sociale. 
Presiunea este atât de mare încât 
începi să faci compromisuri. Începi să 
te gândeşti: ce piesă aş alege ca să 
vină lumea, ca să fie un succes de 
critică, dar şi de public? E o problemă 
pe care eu, atunci, nu mi-am pus-o. 
Am luat o piesă a unui autor complet 
necunoscut la vremea aceea, Koltes, 
un mare autor contemporan; am 
riscat enorm, pe de o parte, dar, pe 
de altă parte, peisajul teatral era 
oarecum virgin şi gata să absoarbă 
noul, ca un burete. Acum buretele e 
atât de îmbibat de apă şi de energii 
mai mult sau mai puţin teatrale, încât 
dă pe dinafară. Datele fundamentale 
ale debutului s-au schimbat foarte 
mult: din anul al 11-lea sau al III-lea 
începe să apară panica, inexistentă 
înainte. Acum toată lumea vrea să-şi 
dea examenul de absolvire într-un 

teatru. Lucru bun, dar şi riscant. 
Nimeni nu mai are timp să aştepte. 
Noi aveam timp să ne gândim strate
gic debutul. Acum strategia ţine de 
imediat, de conjuncturi. Contextul în 
care am debutat eu era în alt fel 
dinamic: lucrurile se accelerau foarte 
tare şi căpătau dimensiuni greu de 
anticipat. Andrei Şerban a venit la 
spectacolul meu de la "Casandra" şi 

m-a invitat apoi să montez la Teatrul 
Naţional. Acum lucrurile sunt previ
zibile. Şi a fi previzibil nu e întotdeau
na un argument pozitiv în teatru. 
Într-un articol despre sesiunea pe care 
aţi pomenit-o, a Academiei Expe
rimentale a Teatrelor, George Banu a 
diferenţiat lucrurile: există debutul
eveniment, prin care "explodezi" în 
lumea teatrală, şi cel prin acumulare, 
care este tot un fel de debut. 
Valeriu Moisescu: Eu cred că un 
artist debutează continuu şi că doar 
în clipa în care este pregătit pentru 
această condiţie se poate şi afirma. 
Felix Alexa: Un debut strălucit 
impune ulterior şi un efort perma
nent de a te mentine. Noi avem o 
meserie de cursă lu

.
ngă. 

Corneliu Dumitriu*: Nu peste mult 
timp, şcoala va putea da un răspuns 
parţial acestor probleme. Sperăm ca, 
în câteva luni, Studioul "Casandra" 
să obţină statutul de instituţie de 
spectacol, ca anexă pe lista de insti
tuţii de spectacol ale Ministerului 

După termmarea stu 
promoţiei respective, un număr de 
spectacole vor putea fi finanţate şi 
vor mai putea fi jucate încă o stag
iune în Bucuresti. Dacă examenul de 
licenţă nu este 

'
un compromis, ci este 

construit după to<:�te rigorile şi după 
toate pretenţiile catedrelor de spe
cialitate, vom putea selecţiona unele 
dintre aceste examene şi le vom 

*La data desfăşurării dezbaterilor, decan al Facultăţii de Teatru. 
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putea asigura o viaţă de încă un an 
de zile în Bucureşti, plătindu-i pe 
actori. Nu vom reuşi să eliminăm 
multele compromisuri la care viaţa 
ne obligă, dar o parte din ele va 
dispărea de pe această insulă de per
formanţă, de protecţie socială pentru 
cei mai buni dintre actori şi regizori. 

Rolul telefonului 
Ion Mircioagă: Acest nou statut al 
"Casandrei" nu va face altceva decât 
să amâne problemele debutantului. 
Nu intră în atribuţiile şcolii asigurarea 
unui loc de muncă pentru tânărul 
absolvent. Nu trebuie să credem că 
într-un loc, teatrul independent, nu 
se fac compromisuri, iar în altul, 
teatrul-instituţie, da. Distanţa de doi 
sau trei ani dintre momentul în care a 
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absolvit Felix şi momentul în care am 
absolvit eu este enormă. Când am 
absolvit eu, la "Casandra" nu mai era 
loc. Noi, studenţii profesorului Alexa 
Visarion, am debutat, datorită efor
turilor făcute de profesorul nostru, în 
teatrele pe care dumnealui le-a găsit, 
dând telefoane. 
Magdalena Boiangiu: Şi asta a fost 
un compromis sau nu? 
Ion Mircioagă: Pentru mine, nu. 
Vasile Nedelcu: Eu voiam să spun că 
marele compromis, de care se 
vorbeşte în articolul citat de domnul 
Solomon, este cel pe care îl fac tiner
ii actori când joacă fără bani. Aşa au 
început colegii noştri la Theo Her
ghelegiu şi la mine; şi eu, şi ea am 
făcut "încropeli", dar acum ea a luat 
Premiul Criticii. Debutul presupune o 

componentă personală, care ţine de 
felul în care ştii să-ţi administrezi 
calităţile şi defectele, influenţată şi 
de şansă, dar depinde şi de context, 
de felul cum scoala, teatrul, soci
etatea îţi administrează valorile, 
potenţele. Personal, pot să spun că 
am simţit nevoia unei "familii", deşi 
am beneficiat- aşa cum spunea Felix 
- de un regim de tranziţie, în care 
oamenii de teatru ne acordau 
atenţie. E dureros că, acum, teatrele 
sunt administrate de oameni care nu 
au nici o legătură cu arta, nu au cri
terii; ei coboară şi urcă pe alte scări 
decât actorii, ca să nu-i întâlnească; 
există şi în Bucureşti un asemenea 
director. Eu simt că aparţin acestei 
şcoli; sunt regizor, dar sunt şi asistent 
universitar aici şi vreau nu doar să fiu 
purtătorul unei tradiţii pe care am 
avut ocazia să o verific, ci şi să dezvolt 
personalitatea fiecărui student, fără 
să-i impun nimic. 

Evenimente 
care ucid 

Şerban Pu iu: O discuţie despre 
debut trebuie să fie un pic mai 
directă şi nu cred că vorbitorii se pot 
mărgini la un discurs echilibrat, elip
tic, gen şedinţă de partid. Starea de 
debutant este cea mai rodnică din 
viata unui artist dramatic si ea tre
bufe conservată la nesfârşit. Artaud, 
Grotowski, Brook, Stanislavski, Me
yerhold, Shakespeare sau Moliere 
s-au încăpăţânat în această condiţie. 
Cea mai mare ispită a artistului este 
îmburghezirea şi, din păcate, în 
România, ţara lui Alecsandri şi a lui 
Caragiale, toţi - afacerişti, politicieni, 
artişti, popi, doctori sau mahalagii -
suntem păliţi de ciuma parve
nitismului social. într-un fel, acest 
impuls este scuzabil, atâta timp cât 
trăim într-o ţară în care supra
vieţuirea şi ziua de mâine sunt pro
bleme serioase. Actorul este împărţit 
între şapte proiecte, televiziuni, 
reclame, filmări de duzină, dar - din 
păcate- unui om care nu reuşeşte să 
supravieţuiască din salariu nu-i poţi 
cere să renunţe la ele. Şi ele sunt pro
movate de o mafie foarte bine pusă 
la punct, semidoctă, promptă, plă
tind regeşte, dar care cere în schimb 
loialitate totală si continuitate în 
colaborări. În acest mecanism al 
facilului actorul se infestează cu 
deprinderi rele, nu din punct de 
vedere profesional (acolo nici nu-şi 
face profesia), ci în ceea ce priveşte 
calitatea lui culturală şi morală. 
Principalul duşman al regizorului 
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debutant în teatru, dar şi al actorului 
sau scenografului, este politica spec
tacolului-eveniment. Instituţia regi
zorului-vedetă. Regizorul-vedetă 

ce nu? - din nimic. Dacă regizorul 
tânăr a fost, înainte de a deveni regi
zor, karatist, bucătar sau altceva, el 
poate fi "vândut"; dacă are dosar la 

Ion Lu c i an: 

de pe urma acestei instituţii directorii 
de teatru: cu această ocazie, ei îşi 
marchează trecerea prin istoria 
teatrului, iau premii, bifează festiva-

A m păşit întâia oară pe scenă la îndemnul unui 
coleg de liceu (un fel de nepot al lui Caragiale, 
care obţinuse dreptul de a face figuraţie pe 

scena Teatrului Naţional). In ultima clasă de liceu am 
aflat că pot urma şi primul an de Conservator. M-am 
prezentat la examenul de admitere şi, spre "stupe
facţia", dar şi spre fericirea mea, am reuşit, fiind reparti
zat la clasa maestrului Ion Manolescu. Acum, la 
Conservator, m-am cam jenat să spun că sunt şi elev, 
aşa că mi-am împărţit programul de aşa manieră încât 
să nu mi se simtă prea mult absenţa nici într-o parte, 
nici în alta. Manolescu m-a întrebat, la un moment dat, 
dacă nu mai am şi alte preocupări. l-am spus că, la su
gestia tatălui meu, mă pregăteam pentru a deveni 
inginer. "Fă-te inginer, fă-te inginer" - îmi şoptea el de 
atunci ori de câte ori se ivea prilejul. Asta m-a determi
nat să renunţ la Conservator şi să încep să învăţ serios 
pentru Politehnică. Numai că a venit anul 1942, când, 
după absolvirea liceului, m-am văzut transferat, împre
ună cu întreaga clasă, la Şcoala Militară, care urma să ne 
pregătească pentru a fi trimişi direct pe front. Singura 
salvare ar fi putut fi adeverinţa că am absolvit un an de 
facultate. Aşa se face că m-am întors iarăşi la 
Conservator. La puţină vreme, Teatrul Naţional a orga
nizat un concurs pentru ocuparea a cinci posturi de 
actor. Nu aveam dreptul să mă înscriu, fiind student 
abia în anul 1, dar am fost prezent acolo în ziua exa
menului pentru a da replică unui coleg. M-a văzut 
maestrul Calboreanu, care m-a întrebat: "Puştiule, tu 
când intri la concurs?" l-am spus: "Dar eu nu am dreptul 
să particip . . .  ", explicându-i cum stau lucrurile. M-a 
îndemnat să fac, totuşi, o cerere de înscriere. Comisia a 
acceptat-o şi, pentru că fusese ultima, ajunsese chiar 
deasupra. Aşa că am fost chemat primul. Am apucat să 
rostesc doar câteva replici, când am auzit un 
"mulţumesc" apăsat. Eu am înţeles din "mulţumesc-ul" 
ăsta al lor că nu prea am reuşit şi, de ruşine, nici c-am 
mai trecut pe la teatru vreme de vreo două săptămâni, 
când m-am prezentat la casierie pentru a-mi ridica 
puţinii bani câştigaţi din figuraţie. Nu mică mi-a fost 
bucuria când am văzut că toată lumea mă întreabă: 
"Unde ai fost? Te aşteptăm, nu ştii că ai reuşit la con
curs?" Vă daţi seama că din acea zi situaţia mea s-a 

schimbat complet şi aş zice că debutul propriu-zis s-a 
petrecut imediat după aceea, când, într-o seară în care 
urma să se joace Coana Chiriţa, m-am trezit chemat pe 
scenă. Acolo se afla distribuţia în păr, cu Calboreanu, cu 
Sonia Cluceru, cu Emil Botta . . .  Am fost întrebat dacă 
am curajul să intru în rolul Guliţă, pentru că interpretul 
nu venise la spectacol. Am acceptat cu inconştienţa 
tinereţii. Pentru actul meu de "curaj" am fost premiat, 
iar rolul mi-a revenit definitiv. Din acea clipă, toţi regi
zorii au pus ochii pe mine şi, în decurs de trei stagiuni, 
am jucat, la Naţional, 74 de roluri. 

este acela care, cândva, pe când mai 
era încă viu, a avut ghinionul să facă 
un spectacol bun şi acum este silit de 
viaţa culturală şi de extazul general 
să-I refacă la infinit. Nu contează 
trupa sau contextul, ci numai reţeta, 
devizul şi tam-tam-ul. Dacă nu există, 
regizorul-vedetă trebuie inventat 
rapid, creat şi menţinut, fie având ca 
pretext momentul zero al unui spec
tacol-bombă, de obicei bun, fie - de 

spitalul de nebuni, se vinde şi mai 
bine. Un regizor-vedetă generează 
interminabile discuţii, mese rotunde, 
bufete şi banchete, de pe urma 
cărora trăiesc şi mai ales simt că 
există şi cei care sunt de partea lui, 
dar şi cei care sunt contra. Regizorul
vedetă trebuie să existe pentru că în 
jurul lui se poate declanşa imensa 
afacere a teatrului turistic şi de agre
ment. Dar cel mai mult au de câştigat 

Juri, iar cel mai important lucru este 
că nu riscă nimic, sunt scutiţi de orice 
responsabilitate. Adeseori, după ce 
vedeta pleacă şi cele maximum zece 
reprezentaţii s-au epuizat, rămâne în 
urmă o trupă obosită şi o vistierie 
goală. Directorii de teatru trebuie să 
fie capabili să înţeleagă că un tânăr 
creator (actor, regizor sau scenograf) 
trebuie urmărit cu dragoste şi 
încredere, într-un plan repertorial 
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coerent, creat după necesităţile 
organice ale trupei. în teatrul româ
nesc nu există o logică şi o disciplină 
a angajării într-o instituţie după cri
terii valorice, şi nu de conjunctură. 
Nu ştiu câţi directori pricep că teatrul 
pe care îl conduc nu este proprietate 
personală şi că ei se află în slujba 
colectivului, si nu invers. Ce minunat 
va fi când la "concursul de director se 
va introduce examenul de dans şi 
bune maniere! Poate că atunci vor 
înţelege domniile lor cât de benefic 
este comportamentul coerent şi că 
un teatru se conduce nu după pofte 
personale şi nici cu celularul, cum 
face domnul Călinescu si e foarte 
mândru de asta, ci după un concept 
artistic, în primul rând. Ce bine ar fi ca 
în primării, în fruntea direcţiilor care 
se ocupă de teatre, să nu fie cocoţaţi 
tot felul de golani politici care nu au 
nici o legătură cu meseria noastră! 
Din adâncul acestei magme se aude 
acum şi vocea celor care, în dispe
rarea irosirii, încep să facă ceva. Să se 
mişte. Proiecte individuale iniţiate de 
tineri actori şi regizori. Acum aş 
putea să vă dau o listă cu spectacole 
deosebit de interesante care au avut 
loc la Teatrul Act: spectacolul lui Alice 
Barb, cel al lui Vasile Nedelcu, un 
spectacol excepţional, cu un actor 
senzaţional al unui teatru îngropat şi 
mort de mult, Teatrul Evreiesc de 
Stat, realizat din iniţiativă proprie: Un 
bărbat şi mai multe femei, specta
colele Companiei 777, căreia i s-a 

G) 10 

trimis garda financiară pe cap, O 
noapte furtunoasă la Comedie şi, nu 
în ultimul rând, debutul lui Sorin 
Misiriantu la Teatrul de Comedie. Să 
nu uităm spectacolele de la Green 
Hours, care sunt ultimul strigăt de 
disperare al unor oameni care, decât 
să joace acasă singuri sau cu părinţii, 
preferă să joace într-o crâşmă. Acesta 
zic eu că este adevăratul debut. 
Trebuie să mai vorbim şi despre 
dansatori, care şi-au făcut singuri, 
prin muncă personală, un teatru care 
se cheamă MAD. Acolo ei au muncit, 
au raşchetat, iar răsplata pentru 
iniţiatoarea acestui proiect, Varvara 
Ştefănescu, care a fost şi asistentă la 
noi în scoală, este că a fost dată afară 
de către profesoara ei, pentru sim
plul motiv că aceea credea că ea tre
buie să fie directoarea acestui 
proiect, la care nu a făcut nimic. 
Poate că breasla criticilor ar trebui să 
se aplece cu mai multă atenţie 
asupra acestor evenimente minore şi 
mai puţin asupra spectacolelor
eveniment. 
Corneliu Dumitriu: O corectură în 
ceea ce o priveşte pe Varvara Şte
fănescu: singură a hotărît să plece, 
deci, în cazul în care va renunta la 
şcoală, va fi o decizie unilaterală.

" 

Cererea şi oferta 
Marius Florea-Vizante: Societatea 
este bună sau rea şi noi trebuie să 
încercăm, pe de o parte, s-o mo-

delăm, dacă se poate, din şcoală, sau 
s-o acceptăm aşa cum este şi să 
încercăm să-i oferim produse capa
bile să răspundă cererii. Actorul este 
moral răspunzător pentru păstrarea 
datelor pe care le are şi este dator 
fată de talentul său. 
Miuian Popescu: Îmi amintesc un 
moment extraordinar, jucat de 
grupul "Vouă", cu "micii mici ... " Acolo 
se prezenta efortul depus de un grup 
de oameni pentru a nu face nimic. Ce 
vreau să spun cu asta? Sigur că 
chestiunea debutului are de-a face 
cu şcoala, pentru că ea îi pregăteşte 
pe debutanţi. Dar pentru ce? în cazul 
studentului-regizor, pentru ca să 
debuteze în teatru, nu? Debutul este 
nu doar un început, ci şi finalul unui 
proces care începe, practic, cu exa
menul de admitere. Şi aud un lucru 
inacceptabil: unii dintre studenţii de 
la Regie prind culoare favorabile, iar 
alţii nu. Alexa Visarion a intervenit 
pentru studenţii săi, dar a făcut acest 
lucru pentru toată clasa. Asta mi se 
pare condiţia onestă a unui profesor: 
să le ofere tuturor sanse egale de 
debut. în momentul în care unul 
debutează mai confortabil decât 
altul, ceva este în neregulă. La 
"Casandra" nu pot lucra toţi, şi "Ca
sandra" este un criteriu al inechitătii. 
Debutează acolo numai câţiva dintre 
regizori sau o anumită clasă de acto
rie, care îşi pune în valoare profesorul 
de actorie ca regizor. Nu este accep
tabil ca imaginea legată de examenul 
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clasei de actorie să fie de fapt imagi
nea de regizor a profesorului. Relaţia 
dintre catedrele de Regie teatru şi 
Arta actorului nu este bine pusă la 
punct si din cauza asta suferă foarte 
mult şi debutanţii. În anul al III-lea 
studenţii încep să-şi creeze relaţiile 
pentru spectacolul din teatrul profe
sionist din anul al IV-lea. Iar când 
intră în legătură cu instituţia teatrală, 
li se pune stigmatul de debutant pe 
frunte, în sensul că de cele mai multe 
ori sunt desconsideraţi, sunt obligaţi 
să încheie contracte contrare legii, 
sunt obligaţi să accepte condiţii de 
cele mai multe ori dezavantajoase, în 
ideea că sunt abia la început. 
Corneliu Dumitriu: Să ştiţi că anul 
acesta s-au schimbat nişte lucruri, am 
inaugurat la "Casandra" a doua sală. 
Suntem, deci, în situaţia de a oferi 
posibilitatea ca şapte din cei unspre
zece absolvenţi de la Regie să lucreze 
la "Casandra". Dacă directorii de 

teatru ar cumpăra câte un spectacol, 
ar face si ei o economie: într-un 
teatru profesionist, un spectacol 
modest costă 200-300 de milioane, 
pe când noi îl vindem cu 20-25 de 
milioane. Este un preţ simbolic. Dacă 
s-ar fi cumpărat Noaptea asasinilor, 
de exemplu, lăudat de critica bu
cureşteană, noi am fi avut posibili
tatea de a ne mai echilibra bugetul şi 
de· a finanţa noi producţii. Dar nu am 
găsit pe nimeni interesat de această 
ofertă a noastră. Secţia de Teatro
logie şi-a făcut datoria, a trimis faxuri, 
comunicate de presă, dar ele nu au 
avut ecou. 
Ludmila Szekely Anton: Noţiunea de 
compromis nu trebuie neapărat bla
mată; orice negociere se bazează pe 
compromis. Raportul dintre cerere şi 
ofertă presupune o negociere, un 
mecanism flexibil şi apt de a se regla. 
Compromisul este rezultatul unor 
cedări de ambele părţi. Din punctul 

Sanda Toma: 
N u ştiu dacă e vorba despre data primei apariţii în 

public sau despre momentul în care incepe 
lumea să te cunoască ... Eram în anul al III-lea, Vlad 

Mugur punea la Teatrul Armatei Nunta lui Figaro şi avea 
nevoie de figuraţie. A luat toată clasa acolo, eu aveam 
un rolişor- Fanchette -, pe care însă nu am apucat să-I 
joc. Am repetat, mi se părea un lucru superb, călcam 
pentru prima dată pe o scenă de teatru, ştiam că va fi 
public în sală, fremătam de bucurie şi de nerăbdare, dar 
atunci a intervenit ministerul: studentii nu au voie să 
joace. În momentul în care nu am mai jucat, am suferit şi 
am plâns în asemenea hal... Aveam senzaţia că mi s-a 
distrus toată munca, tot viitorul, toată cariera şi că nu voi 
mai sui niciodată pe o scenă de teatru adevărată. A fost 
drama vieţii mele. TI pot considera pe acesta debut? Nu 
ştiu. Apoi am avut mare succes la publicul plătitor cu 
Bărbierul din Sevilla, care a fost spectacolul de final al 
promoţiei noastre din '56. Îmi aduc aminte că era 
Theâtre de !'Atelier la Bucureşti. Actorii francezi au văzut 
spectacolul şi au rămas topiţi după noi, care jucam în 
rochiţe de stambă ... Acesta cred că a fost, de fapt, debu
tul meu, pentru că atunci a avut loc prima întâlnire reală 
cu publicul. Apoi, Vlad Mugur nu ne-a lăsat să ne dis
persăm, cum.ar fi vrut ministerul, şi-a făcut un grup, şi-a 
dat demisia de la Teatrul Armatei şi a plecat cu noi. 
"ABC"-ul îl învăţasem în Institut, dar adevărata meserie 
am învăţat-o la Craiova. Era obligatorie plecarea în 
provincie pentru minimum doi ani, după care, dacă erai 
bun şi aveai şansă, ajungeai în Bucureşti. 

nostru de vedere, el nu trebuie să fie 
nici de natură morală, nici de natură 
artistică. Intervine din nou gustul 
fiecăruia, opţiunile lui, destinul lui. 
Şcoala poate forma caractere, dar nu 
pe deplin şi, în orice caz, nu poate 
controla dezvoltarea lor. Revenind la 
problema "Casandrei", vreau să spun 
că nu contează statutul ei sau mi
lioanele pe care le va obţine, dacă 
sălile sunt goale! Publicul tânăr nu 
vine la "Casandra". E important să 
vină directorii de teatru, dar toate 
spectacolele noastre, şi cele exce
lente, şi cele medii, parţial intere
sante, şi cele cu actori extraordinari, 
se joacă fără public. Nu funcţionează 
contactul cu generaţia tânără de 
spectatori. 
Corneliu Oumitriu: Aveţi dreptate, în 
general, dar avem şi o experienţă 
pozitivă. Academia de Studii Eco
nomice din Bucureşti a cumpărat 
bilete în valoare de 42 de milioane de 

Acolo am jucat într-un teatru, cu stat de plată, cu leafă 
care ne ajungea doar pentru o săptămână, dar nouă nu 
ne păsa. Răbdam de frig, furam cărbuni de la teatru, nu 
ni s-au dat casele promise, am stat într-o clădire care 
trebuia să devină hotel şi care se construia, de fapt, 
peste noi, dar noi eram fericiţi. lnconştienţa tinereţii. 
Perioada debutului şi a Craiovei a fost pentru mine o 
imensă bucurie. 

Cred, însă, că la fiecare spectacol trebuie să fii la fel de 
serios ca în momentul debutului, deoarece, chiar dacă 
tu eşti la spectacolul numărul ... x, pentru cel din sală 
este premieră. Spectatorul îl vede pentru prima oară. Iar 
tu, ca actor, trebuie să îl onorezi. Să joci la fel de bine. 
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rotundă 
lei la "Casandra" şi studenţii de la ASE 
vin la spectacole. 

Un tun, două tunuri ... 
Valeriu Moisescu: După "Casandra", 
când studentul regizor sau actor 

părăseşte instituţia de învăţământ şi 
intră într-un teatru, el se loveşte de 
cu totul alte probleme. Acesta este 
motivul pentru care noi am decis să 
se facă cinci ani la Hegie. Pentru că 
am diferenţiat debutul la "Casandra" 
de debutul într-un teatru. 
Marius Florea-vizante: Dar de ce se 
loveşte de cu totul alte probleme? 
Şcoala ce face, pregăteşte aşa ... o 
idee, sau un actor real, un regizor 
real? 
Valeriu Moisescu: Una este să lucrezi 
cu colegii tăi, cu prietenii, o familie 
care a evoluat solidar timp de patru 
ani, şi alta este să te trezeşti la teatrul 
din Cluj sau din laşi, într-un colectiv 
în care lucrurile se modelează altfel. 

� 12 

Marian Popescu: Dar asta se va 
întâmpla oricum. El lucrează cu 
colegii lui pe perioada )ogodnei", 
dar oricum, la un moment dat, se va 
"căsători". Şcoala trebuie să-I 
pregătească să dea piept cu ceilalţi. 
Theodora Herghelegiu: La discuţia 

de acum eu am să contribui anecdo
tic: am debutat în 1 998, la Arad. Nu a 
auzit nimeni de acel spectacol, pen
tru că teatrul era foarte departe. 
După acest debut la sute de kilometri 
de Bucureşti, am mai debutat de vreo 
cinci ori în Bucureşti, prin diverse câr
ciumi, localuri şi culoare, la Green 
Hours, la Muzeul Literaturii, si am 
ajuns într-un final la Teatrul Act, pe 
Calea Victoriei, unde am făcut câteva 
spectacole. Din dorinţa de a încerca 
spectacole şi pe scena italiană, greu 
de găsit în spaţiul alternativ, am 
abordat un director de teatru de stat, 
căruia i-am propus un proiect, două, 
trei. Replica dumnealui a fost urmă
toarea: "Trebuie să debutezi cu un 

tun!" Eu i-am spus: "Păi am debutat o 
dată cu un tun, la Act". Mi-a replicat: 
"Da, dar Act-ul nu contează, pentru 
că este un teatru mic, trebuie .să 
debutezi cu un tun într-un teatru 
mare". "Unde să mă duc, la Naţional 
pe scena mare?" "Nu, te duci în 
provincie, dai două-trei tunuri de 
debut în teatrele de acolo şi apoi mai 
discutăm dacă ai matale loc în teatrul 
din Bucureşti." 
Valeriu Moisescu: Unul dintre foştii 
mei studenţi, Claudiu Goga, a debu
tat la teatrul din Braşov, datorită lui 
Mircea Cornisteanu, care a chemat 
acolo tineri st'udenti. Sansa a fost si a 
teatrului, şi a regizonÎiui care a venit 
apoi cu turnee în Bucureşti; specta
colele lui au fost văzute şi a fost no
minalizat la titlul de cel mai bun regi
zor al anului la premiile UNITER. 
Ion Mircioagă: Am ajuns la ceea ce 
spunea Şerban Puiu: debutul intră 
într-o competiţie total nedreaptă cu 
instituţia spectacolului-eveniment. 
Theodora ne-a reamintit acum acest 
lucru prin ceea ce ne-a povestit. Se 
aşteaptă de la ea "evenimente". 
Theodora Herghelegiu: Dar eveni
mentele din teatrul independent nu 
sunt recunoscute, ele nu există, sunt 
un fel de paria, împinse undeva la 
margine. La a cui margine, a socie
tăţii culturale, sau a cui? 
Ion Mircioagă: Să revenim la po
vestea cu spectacolul-eveniment. 
Prin "eveniment" se înţelege un 
buget mare, care oricum nu se 
acordă unui debutant. 

Mai mulţi, 
dar nu mai buni 

Vlad Zamfirescu: Mai este un aspect. 
Se dă exemplul pozitiv al domnului 
Alexa Visarion, care s-a îngrijit de fiecare 
dintre cei şase studenţi ai săi. Dar ce te 
faci că acum sunt cincisprezece, iar la 
Actorie, treizeci pe an? 
Valeriu Moisescu: Mărirea numărului 
de studenţi ridică, într-adevăr, pro
bleme, şi asta tot din cauza defici
telor economice, care duc la admite
rea de studenţi care plătesc etc. 
Aceste constrângeri economice de
reglează foarte mult activitatea şcolii. 
Magdalena Boiangiu: Vreau să 
reabilitez un termen şi să compromit 
un altul. Vreau să reabilitez termenul 
de compromis, condiţie indispen
sabilă a vieţii; este falsă imaginea că 
din universitate ies oameni intransi
genţi şi devotaţi marilor valori ale 
artei, care întâlnesc cetăţeni graşi şi 
devotati banului. Eu nu recunosc rea
litatea 

'
teatrului văzut de mine în 
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imaginea creată de Şerban Puiu. 
Vreau să compromit termenul de 
eveniment. Nu înţeleg despre ce 
evenimente vorbiţi. Dacă eveniment 
înseamnă un spectacol în care se 
investesc mulţi bani, e vorba de o 
afacere; dacă eveniment înseamnă 
un succes, nu este vorba în mod 
automat şi obligatoriu de mulţi bani. 
Voi repudiaţi compromisurile şi, tot
odată, mi se spune că aici, în acest 
spaţiu atât de pur, sunt primiţi stu
denţi nu pentru că au talent, ci pentru 
că au bani. Nu găsesc că asta ar fi o 
culpă, aşa este viaţa la care trebuie să 
ne adaptăm, dar mi se pare esenţial 
răspunsul la întrebarea lui Vizante: se 
produce în Institut acel tip de profe
sionist de care are nevoie publicul 
românesc la ora de faţă? Bun, rău, 
needucat sau cum este el, acel public 
plăteşte. Se produc actori care ştiu să 
cânte, să vorbească, să se mişte şi să 
discute cu un partener pe scenă? 
Erwin Simselson: Sunt încă student 
şi vreau şi eu să mi se explice ce 
înseamnă spectacol-eveniment. Nu 
înţeleg de ce spectacolul-eveniment 

este strict legat de teatrul instituţio
nalizat. Nu este deloc asa. Iar în insti
tuţii bugetul este investit în nume cu 
acoperire: un student din anul al 
V-lea a vrut să meargă la Piatra 
Neamţ să pună un spectacol. 1 s-a 
spus că nu sunt bani pentru că anul 
acesta vine Andrei Şerban. Vine 
Andrei Şerban şi nimeni nu mai are 
loc. Asta ţine de o proastă adminis
.traţie, după părerea mea. 
Vasile Nedelcu: Să te ferească 
Dumnezeu să ţi se acorde şansa să 
debutezi la Naţional, să ai un buget 
de 200 de milioane şi să te faci de 
rahat! 
Valeriu Moisescu: A debuta în Bu
cureşti pe un text nesemnificativ, 
cum s-a întâmplat cu Şerban Puiu la 
Teatrul National, este mai rău decât a 
nu debuta în Bucureşti şi a lucra în 
provincie. 
Marius Florea-Vizante: Eu întreb 
obsesiv: ştie studentul actor să refuze 
sau să scoată ceva la lumină dintr-un 
text neofertant, transformând totul 
într-un avantaj pentru el? 
Ludmi la Patlanjog lu: Eu cred că 

nimeni nu poate să dea altuia talent, 
inspiraţie; nici profesorul, nici direc
torii de teatru, nici criticii. Nimeni nu 
poate să determine evoluţia unor 
destine artistice. Ce ne arată reuşita 
unor tineri colegi: Claudiu Goga, Felix 
Alexa, teatrologii angajaţi la reviste 
de specialitate sau în instituţii impor
tante? Ne arată că ei au meditat la 
propria lor condiţie şi nu s-au lăsat 
furaţi de jocuri de culise. Lupta o dă 
fiecare cu sine. Eu cred că, până la 
urmă, talentul, valoarea se afirmă. 
Această lume, cu toată presiunea 
socialului, are nevoie de voi, de 
creaţiile voastre. Când nu primeşte 
întotdeauna ce are nevoie, hiba este 
şi în voi. Tn artă nu există egalitate. 
Uneori drumul, e mai greu, aveţi 
senzaţia că sunteţi marginalizaţi. Să 
nu credeţi că aceia care sunt acum în 
top - Tompa, Măniuţiu, Darie - au 
mers numai pe covorul roşu. Goga, 
Massaci au fost remarcati aici, în 
şcoală, la "Uşile deschise'; şi "Gala 
absolventilor". Vlad Massaci a fo.st 
premiat la "Uşi deschise" şi a fost invi
tat la Teatrul "Bulandra" de Victor 

Ho rat i u Mălăele: ' l'J-t·ucu ��ttt _}M_Gv� 
L a absolvirea facultăţii nu se putea rămâne în 

Bucureşti. Aşa că, având medie mare, am pornit 
spre Piatra Neamţ, Teatrul Tineretului fiind unul 

dintre cele mai bune din ţară. 
Acolo s-au făcut nişte spectacole care au însemnat ceva 
pentru generaţia mea şi în special pentru mine, dacă e 
să mă refer la Slugă la doi stăpâni sau la Tinereţe fără 
bătrâneţe ... Am debutat alături de Rozina Cambos, de 
Gheorghe Dănilă şi de Cătălina Popescu (cea din urmă, 
astăzi, o vajnică nemţoaică). 
Pe vremea aceea, faptul că eram mai puţini absolvenţi 
constituia un avantaj, pentru că exista o structură, în 
care, din păcate, locuim şi acum. Doar că atunci 
funcţiona. Acum, generaţiile mai tinere ar trebui să fie 
preocupate de viitorul lor, mai ales că sunt foarte mulţi 
absolvenţi care bat la uşile teatrelor. Ar fi bine să 
înţeleagă că nu au nici o şansă câtă vreme există aceleaşi 
tipuri de angajament ca acum câteva zeci de ani, pe 
aceeaşi idee de "vieţaşi" ai teatrului. Dacă tineri mea vrea 
cu adevărat să pătrundă în teatru, va trebui să forţeze 
mai întâi organele abilitate să ghilotineze vechiul sis
tem, impunând altul, în care să aibă mai multe şanse de 
izbândă. Altfel, toţi aceşti tineri vor aparţine unui teatru 
mort şi cu perspectiva unor spectacole din ce în ce mai 
proaste. Nu mai e vorba de anul1975, când debutam eu 
la Piatra Neamţ şi când, în toată ţara, nu erau mai mult 
de două mii de actori, ci suntem în anul de graţie 2001, 
când sunt, poate, 40 000 de actori români - asta întâm
plându-se, evident, şi din cauza unei ciupercării de şcoli 
de teatru, unele bune, altele proaste. Nenorocirea face 
că unele sunt într-adevăr proaste, dar fericirea e că 
absolvenţii, chiar şi ai unor astfel de şcoli, pot fi talentaţi 

şi animaţi de gânduri bune. E nevoie de crearea unui 
culoar pentru astfel de oameni. 
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Rebengiuc (care era rector, pe atunci) 
dar a acceptat să monteze o piesă 
care nu-i spunea nimic. A fost un 
eşec. Vlad a fost, după asta, pe punctul 
de a daca. L-a luat apoi Dan Vasiliu la 
Teatrul de Comedie, unde a montat 
spectacolul Trei femei înalte, încu
nunat cu Premiul criticii pentru 
debut. Au urmat întâlnirile de la 
Piatra Neamţ şi laşi şi, încet, şi-a 

� 14 

revenit. Un alt exemplu este Nona 
Ciobanu. Cu o "firmă" excepţională 
din facultate si ea, a clacat la Teatrul 
"Bulandra". Ă urmat un spectacol 
reuşit şi apoi două semieşecuri la 
Teatrul Mic. Acum lucrează în miş
carea alternativă. Nu se pot da reţete. 
Trebuie să vă eliberaţi de povara 
socialului şi de obsesia găştilor, a 
reuşitei prin jocurile de culise. 

Q) 

""8 Contează strategia, felul cum ne � administrăm calităţile şi defectele. 
11 Marina Constantinescu: Aceste "Uşi 
3 deschise" sunt pentru noi, cei din 
o afară, o sansă de a vedea ce se întâm
.E plă aici: Nu ne opreşte nimeni să 

venim mai des, dacă într-adevăr 
dorim să ştim ce se petrece în 
Universitate. Putem cere acceptul 
profesorilor sau al studenţilor ca să 
vedem niste examene, mai reusite 
sau mai puţin izbutite. Eu cred c�, la 
un moment dat, orice artist trece 
printr-o criză, dar criza este una şi 
lamentaţia permanentă este altceva. 
Tineri regizori foarte buni se lamen
tează, deşi ştiu bine care le este va
loarea, când au avut şansă şi când nu, 
ce înseamnă un moment împlinit, pe 
care l-ai putut specula, sau unul pe 
care l-ai ratat. Domnul Moisescu 
spunea că debut este de fapt fiecare 
act artistic născut de tine. Theo 
Herghelegiu spune acelaşi lucru, dar 
- în mod paradoxal -, deşi a debutat 
de multe ori, mai mult sau mai puţin 
alternativ, şi acum este un "nume", i 
se spune acelaşi lucru: e nevoie să 
mai debutezi încă de cinci ori pentru 
ca să poţi veni să debutezi în sfârşit la 
teatrul nostru, unde vei fi un debu
tant adevărat. După '90 şcoala de 
teatru şi-a deschis atât de tare uşile, 
încât numărul studentilor si al absol
venţilor a crescut în

' 
mod aproape 

aberant. Alarmant, oricum, pentru că, 
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dacă punem la socoteală şi şcolile 
particulare de teatru, uşile nu sunt 
doar deschise, ci date de perete. Şi 
nu sunt convinsă că, în aceste 
condiţii, se mai păstrează acel spaţiu 
intim, de comunicare. Cum se pot 
adapta profesorii la acest număr 
foarte mare de studenţi? Cum te poţi 
ocupa de ei, cum să urmăreşti des
tinele lor în mod real şi profund, când 
numărul e mult prea mare, când 
fiecare student este o personalitate, 
are datele lui, inertia lui, inhibitia lui, 
caracterul lui, forta lui, motivat

.
ia lui? 

Sunt foarte multe lucruri de discutat. 
Ca, de exemplu: cât de corect ne dis
tribuim entuziasmul fată de unii si 
precauţia faţă de alţii?

, 
Sigur că, în 

cele din urmă, asta ţine şi de criteriile 
fiecăruia, de toleranţă sau de intole
ranţă. 
Elisabeta Munteanu: Conditia unui 
absolvent şi a unui debutant astăzi 
este foarte grea. Cu mult mai grea 
decât era înainte. Ştim cu toţii că 
atunci se asigura repartiţie. Nu ştiu 
dacă era bine, dar cert este că astăzi 
conditiile de afirmare si debut sunt 
grele.

' 
Îmi amintesc 'de o masă 

rotundă organizată de revista "Tea
trul" cu absolvenţii promoţiei '64 -
Caramitru, Mihuţ, Ogăşanu - şi 

retrăiesc cu emoţie aceleaşi întrebări 
pe care şi le puneau cu ani în urmă 
aceşti mari actori de astăzi despre ce 
trebuie făcut ca ei să se afirme plenar. 

D u pă teo r ie, 

Sunt întrebări care frâmântă ge
neraţii după generaţii. Fără a fi pe
simistă, spun că doar forţa, capaci
tatea de a lupta a fiecăruia contează. 

p ra ct i ca 
D upă colocviu, cineva ne-a invi

tat la un examen de Regie, 
anul li. 

Se presupune că, în anul 11, studentul 
de-abia bâjbâie în alfabetul meseriei. 
Dar studentul are încă în ochi si în 
trup fiorul adolescenţei şi a-i refuza 
invitaţia nu e doar nepoliticos, ci şi 
dizgraţios. Intrarea în camera care 
ţine loc de sală de examen e străjuită 
de colegi: ei aşteaptă ca oaspeţii, 
după ce s-au ghiftuit la bufetul de la 
subsol, să vină şi să ocupe locurile 
cele mai bune. Lângă noi e aşezat un 
băiat, le explică unora de ce s-au 
plasat prost, le arată altora unde să 
stea, nimeni nu-l contrazice şi el nu 
ridică tonul. O fi un teatrolog, dintre 
organizatori. 
Sala se umple până la refuz. Lângă 
mine, un aparat de proiectie pentru 
diapozitive. În spatele lui, o doamnă 
tăcută. În faţa noastră, nişte paravane, 
un scaun, un fotoliu. Se stinge "sala", 
se aprinde "scena". 
Băiatul, falsul teatrolog care dirija 

spectatorii, se scoală în picioare şi 
începe să vorbească. Un prieten al lui 
a cumpărat un tablou, a dat o mul
ţime de bani şi, după el, acea "operă 
de artă" nu merita banii. Imagini pe 
panouri, cu şi fără legătură, luminile 
îşi schimbă culoarea, apare prietenul 
şi ne explică de ce este important 
pentru el tabloul şi de ce îl enervează 
că prietenul lui nu înţelege. Flecăreala 
devine discuţie, discuţia - conflict, 
ceea ce nu se spune e mai important 
decât ceea ce se aude, apare un al 
treilea, vrea să descurce, mai mult 
încurcă, bărbaţii aceştia fac un efort 
vizibil de a fi sinceri cu ei şi cu ceilalţi 
şi de a-şi păstra prietenia, în ciuda sau 
datorită sincerităţii. 
Ceea ce a început prin a fi un simplu 
exerciţiu de tras cu urechea a devenit 
spectacol, teatru, prin apariţia itine
rariului vizibil de la cuvânt la senti
ment, prin neputinţa sentimentului 
de a condiţiona şi transforma gândi
rea (şi invers), prin misterul care 
răzbate din tot ceea ce se vede. Şi, pe 

măsură ce acesti trei băieti se 
adâncesc în discutarea relaţiei dintre 
ei - şi e evident că discuţia fragili
zează relaţia -, miza se ridică şi teatrul 
începe să arate ceea ce cuvintele nu 
pot spune, să implice în gest, în 
mişcare, în tăcere strădania profundă 
de a despărţi minciuna de adevăr: în 
artă, ca şi în viaţă, e imposibil. 
Am simţit cum în albul tabloului 
despre care se tot vorbeşte s-au topit 
toate culorile lumii şi, pentru acest 
mic miracol, pe care nu ştiu nici să-I 
povestesc, nici să-I analizez, le rămân 
recunoscătoare studenţilor care I-au 
produs acum, la începutul vieţii lor de 
profesionişti. Ei se numesc: Alexandra 
Badea (regizoare), Adrian Anghel, 
Răzvan Oprea, Cătălin Paraschiv. În 
spatele lor, profesorii: Valeriu Moi
sescu - (prof. univ.), Nicolae Mandea 
(lector univ.). Piesa Yasminei Reza 
Artă a găsit în ei artiştii de care avea 
nevoie. 

Magdalena Boiangiu 
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